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Český svaz chovatelů, z. s. 

Ústřední odborná komise chovatelů králíků, Maškova 3, 182 53 Praha 8 - Kobylisy 

Tel. 284683437, 284684147, fax 284681451, e-mail: kralici@cschdz.eu , http://www.cschdz.eu 

IČO 00443204, DIČ CZ-00443204, Bankovní spojení: KB Praha 9, č. účtu: 635081/0100 

 

Číslo jednací: 140-36/2018 

Dne: 21. 11. 2018 

 

Zápis č. 4 ze schůze ÚOK chovatelů králíků, rozšířené o 

Předsednictvo sboru posuzovatelů králíků a Standardové 

komise konané dne 21. 11. 2018 v Lysé nad Labem 

 

Přítomni: 

Za ÚOK chovatelů králíků: Tomáš Červinka, Petr Fasora, Jiří Jahoda, MVDr. Miloslav Martinec, Ph.D., 

MVDr. Vlastimil Šimek, Ph.D., Jindřich Šíp, Ing. Josef Blokeš 

Za kontrolní komisi sekce: Radim Boháč, Jiří Andrš 

Za Předsednictvo Sboru posuzovatelů králíků:, Jiří Jahoda, MVDr. Miloslav Martinec, Ph.D., MVDr. 

Vlastimil Šimek, Ph.D., Jindřich Šíp, Ing. Josef Blokeš 

Za Standardovou komisi: Petr Fasora, MVDr. Miloslav Martinec, Ph.D., Ing. Jiří Patras, MVDr. 

Vlastimil Šimek, Ph.D. Jindřich Šíp, Ing. Josef Blokeš 

Tajemník ÚOK chovatelů králíků: Josef Vilhelm 

Omluven:  

Herbert Zens (člen Standardové komise) 

 

1.) Zahájení 

Jednání zahájil v 21.10 hodin a následně vedl MVDr. Miloslav Martinec, Ph.D., předseda ÚOK 

chovatelů králíků. Přivítal účastníky schůze a představil návrh programu jednání, který zaslal tajemník 

ÚOK chovatelů králíků. Připomněl omluvu Herberta Zense z účasti na schůzi – přijede následující de 

na posuzování. K programu jednání nebyly žádné připomínky, a proto bylo přistoupeno k hlasování. 

Hlasování ÚOK CHK, Předsednictvo a Standardová komise: všichni pro 
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USNESENÍ 4/ÚOKCHK 18/4/1/1: ÚOK CHK, Předsednictvo Sboru posuzovatelů králíků a 

Standardová komise schvalují navržený program jednání. 

Dr. Martinec navrhl zapisovatele jednání (MVDr. Vlastimil Šimek, Ph.D.), a ověřovatele zápisu (Tomáš 

Červinka, Jindřich Šíp), přičemž nikdo neměl protinávrhy a bylo přikročeno k hlasování. 

Hlasování ÚOK CHK, Předsednictvo a Standardová komise: všichni pro 

USNESENÍ 4/ÚOKCHK 18/4/1/2: ÚOK CHK, Předsednictvo Sboru posuzovatelů králíků a 

Standardová komise schvaluje zapisovatele jednání (MVDr. Vlastimil Šimek, Ph.D.) a ověřovatele 

zápisu (Tomáš Červinka, Jindřich Šíp). 

 

2.) Kontrola usnesení 

Tajemník přečetl plnění ukládacích částí usnesení z minulé schůze 6. 9. 2018 v Olomouci. 

Usnesení 3/ÚOKCHK 18/3/4/1: Tajemník zašle počet přihlášených králíků na CV Lysá n. L. 

předsedovi Sboru J. Jahodovi k realizaci nominace – splněno. Předseda Sboru vytvořil delegaci 

s tím, že ji tajemník J. Vilhelm zaslal posuzovatelům v dostatečném předstihu (5. 11. 2018). 

Usnesení 3/ÚOKCHK 18/3/6/1: Zakrslí teddy králíci a vyřešení stížnosti – dopis s vyrozuměním 

zaslán. Jedná se o konečné stanovisko ÚOK CHK k tomuto problému. 

Usnesení 3/ÚOKCHK 18/3/7/1: Stížnost na registraci vídeňských králíků z MěO ČSCH Praha – dopis 

s vyrozuměním zaslán. Viz samostatný bod jednání. 

Usnesení 3/ÚOKCHK 18/3/9/2: Standardová komise – rozeslání pokynů k připomínkování 

standardů plemen – splněno. Viz samostatný bod jednání. 

Usnesení 3/ÚOKCHK 18/3/9/3: Standardová komise – zajištění vzorových fotografií do nového 

vzorníku – předseda komise již jednal s většinou navržených dárců. Viz samostatný bod jednání. 

Usnesení 3/ÚOKCHK 18/3/10/1: Nášivky na bílé pláště pro posuzovatele králíků ČSCH – dr. Šimek 

kontaktoval zhotovitele s tím, že tři vzorové nášivky byly zabezpečeny pro posuzovatele na EV 

Herning 2018, pro zkoušku. Viz samostatný bod jednání. 

Usnesení 3/ÚOKCHK 18/3/10/2: Vzor nových diplomů Mistr ČR a Šampion ČR – splněno, vybrán 

finální vzor a technicky konzultován s p. Pavlem Prombergerem pro kompatibilitu s výstavním 

programem. Viz samostatný bod jednání. 

Usnesení 3/ÚOKCHK 18/3/10/3: Dohlášení jmenného složení ÚOK CHK, Předsednictva Sboru 

posuzovatelů králíků a Standardové komise vč. funkcí v těchto komisích na příslušné EE struktury – 

splněno částečně. ÚOK CHK opakovaně ukládá Ing. J. Blokešovi dohlásit kompletní složení výše 

uvedených komisí – neprodleně. 

Usnesení 3/ÚOKCHK 18/3/10/5: Organizace školení okresních a klubových registrátorů králíků – 

přípravy probíhají podle harmonogramu. Viz samostatný bod jednání. 
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3.) Zhodnocení EV 2018 v Dánsku 

Dr. M. Martinec, předseda ÚOK chovatelů králíků, vyzval přítomné posuzovatele (J. Jahoda, dr. V. 

Šimek, Ing. J. Blokeš), kteří hodnotili králíky na Evropské výstavě zvířat v dánském Herningu, aby 

sdělili zásadní informace a poznatky, které tam nabyli. 

Jiří Jahoda (posuzoval A/B anglické strakáče černé, perlové, saské zlaté, černopesíkaté, siamské, 

rhônské) uvedl, že jakožto národní tým jsme byli nejúspěšnější – v poměru přihlášených králíků (459 

jedinců) a zisku cen, titulů, pohárů a dalších ocenění. Proto náleží našim chovatelů králíků poděkování 

za výbornou reprezentaci jako celek. Dále referoval o udělení pamětní medaile Herbertu Zensovi za 

dlouholetou aktivní činnost ve vedení králíkářské sekce EE. Co se týče zajímavostí z posuzování, 

poznamenal, že pro všechny naše úřadující posuzovatele to byla „velká škola“. Každý z našich 

posuzovatelů působil v jiné skupině s odlišným úsekovým vedoucím posuzovatelem (obmannem). 

Zdůraznil, že naši posuzovatelé viděli mnoho zajímavých trendů, ať již kladných více či méně. Za zcela 

zásadní označil kvalitu srsti a kondici zvířat s tím, že, bohužel, bylo znát, že dost zvířat od našich 

vystavovatelů mělo s tímto problémy. Průřezem spektra plemen od vystavovatelů z ČR, poměrně 

dost králíků mělo problémy s delší a řidší srstí, a /nebo s probíhajícím línání. Uvedl, že se obecně čím 

dál více smazávají rozdíly v krmení králíků – řada chovatelů v ČR v nedávném období již přešla na 

kvalitnější krmení, avšak lepší krmení odstranilo výše uvedené časté problémy našich králíků pouze 

částečně. Proto J. Jahoda uvedl, že hodnocení srsti a potažmo kondice králíků bude věnována 

v nadcházejícím období zvýšená pozornost s cílem zvýšená konkurenceschopnosti našich králíků na 

mezinárodních akcích. Poučné bylo dál např. zahraniční hodnocení kůže na zádi králíků (stává se 

problémem, bude se i u nás hodnotit přísněji), postoje u vybraných plemen (např. novozélandští bílí 

králíci absolutně bez sebemenšího postoje, bude se i u nás hodnotit přísněji) či mírných odchylek ve 

zbarvení podsad a mezibarev (nebude se jim přikládat tak zcela zásadní význam). O všech těchto a 

dalších informacích budou posuzovatelé králíků informováni na nadcházejícím školení posuzovatelů 

králíků v Čáslavi v roce 2019. Za zásadní situaci J. Jahoda považuje přiblížení se evropskému náhledu 

na posuzování králíků, avšak při současném zachování našich osvědčených tradičních zvyklostí. 

Závěrem svého hodnocení vyzdvihl fakt, že poprvé byl na EV uděleno 98,0 b. na králíka s českým 

tetováním – jednalo se samce zakrslého divoce zbarveného vystavovatele Tomáše Červinky.  

Ing. Josef Blokeš (posuzoval A/B kalifornské černé, burgundské, původní burgundské, hototské bílé, 

české albíny) se ztotožil s výše uvedeným hodnocením. Opět konstatovat, že podle celkové kondice a 

připravenosti šlo předpokládat z jaké širší zeměpisné oblasti Evropy jaký králík je. 

MVDr. Vlastimil Šimek, Ph.D. (posuzoval A/B zakrslé barevné v téměř všech barvách) se připojil 

k výše uvedenému hodnocení. Konstatoval výbornou A/B spolupráci s německým posuzovatelem 

Frankem Mühlenbergerem. Zdůraznil nutnost správného „načasování“ králíků, a tím kondice. 

Připomněl hrubé nedostatky v předvýstavní přípravě se kterými se setkal, bohužel pouze, u králíků 

z ČR, a sice s čerstvou zelenou tetovací barvou v uších anebo se téměř nečitelným tetováním. 

Konstatoval, že u zakrslých králíků šel pěkně vidět evropský trend, kdy se výrazně upouští od 

preference jedinců s hmotností cca 1 – 1,1 kg, a naopak se dává přednost poněkud větším králíkům 

(cca 1,2 – 1,3 kg), což má svůj exteriérový i zdravotní význam. Také proto se k tomu přihlédne v rámci 

úpravy hmotnostní stupnice u zakrslých plemen – u připravovaného českého vzorníku plemen 

králíků. Za negativum výstavy považuje špatné osvětlení v hale s druhou částí králíkářské expozice. Za 

pozitivum označil skvělou spolupráci s se stanovenými garanty pro posuzovatele – skutečně pečliví 
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pracovníci. Závěrem svého hodnocení dr. Šimek poděkoval J. Jahodovi, předsedovi Sboru 

posuzovatelů králíků, a Tomáši Červinkovi, místopředsedovi ÚOK chovatelů králíků, za vynikající 

navázání a utužení spolupráce se zahraničními posuzovateli a funkcionáři, především z Německa. 

Stabilní základy kontaktů s králíkářskou sekcí EE byly založeny zejména H. Zensem a následně Danou 

Caithamlovou. Na EV v Herningu se díky dobrým jazykovým schopnostem a celkovému přehledu J. 

Jahody, a exkluzivním personálním kontaktům a renomé T. Červinky, podařilo tyto kontakty rozvinout 

v neformální atmosféře s ústředními představiteli chovu a posuzování králíků v Evropě ve prospěch 

chovatelů ČSCH. Zahraniční představitelé byli seznámeni s novým složením ÚOK chovatelů králíků, 

Předsednictva Sboru a Standardové komise s tím, že byla rozvinuta debata o spolupráci a vývoji 

králíkářství v ČR, o kterou se zahraniční funkcionáři zajímali. Těmito kroky byl podtržen význam ČSCH 

na mezinárodní chovatelské sféře, kdy cílem ÚOK CHK bude další profilace a postupná systematická 

příprava na EV konanou v roce 2024 v České republice. 

Tomáš Červinka souhlasil s výše uvedenými informacemi. Zdůraznil, že kvalitě srsti králíků se musí i u 

nás dávat větší prostor pro hodnocení, neboť je odrazem kondice a zdravotního stavu králíků. Dále je 

nezbytné věnovat větší pozornost i šířce hrudní partie králíků. Ocenil množství králíků z ČSCH, které 

bylo vystaveno na EV a navrhl, aby tajemník J. Vilhelm oficiálně obeslal příslušné 

obecní/městské/krajské úřady vystavovatelů králíků, jako tomu bylo v roce 2015 při EV ve 

francouzských Metz. Je přesvědčen, že si to všichni reprezentující chovatelé králíků ČSCH zaslouží 

s tím, že dalším přínosem je následné snazší získávání podpory od státní samosprávy v rámci pořádání 

výstav. 

Petr Fasora konstatoval, že na EV šlo jasně vidět, že vyhrávají pouze celkově vyrovnaná zvířata, bez 

jakýkoliv extrémů v dobrém či špatném slova smyslu. Při vystavování králíků na EV je nezbytné tato 

nepsaná pravidla (srst, kondice, vyrovnanost) ctít a dlouhodobě se na účast na EV připravovat. Králíky 

se kterými počítáme na EV je nutné nikde daný rok nevystavovat na tuzemským výstavách a počkat 

s nimi jen na EV, neboť v opačném případě dojde ke ztrátě kondice a tím i bodů. Tento fakt bude 

nezbytné našim chovatelům pravidelně zdůrazňovat, poněvadž v ČR se dají najít velmi pěkná zvířata, 

ale neméně důležitá je i předvýstavní příprava v širším kontextu. 

Tajemník Jsef Vilhelm uvedl informace k dopravě, která byla velmi kvalitně zajištěna ÚVV ČSCH. 

Česká delegace prodala zvířata za celkem více než 8500 EUR. Za zápor je nutné uvést, bohužel, krádež 

několika zvířat při ukončování výstavy. Dotyční vystavovatelé obdrží čtyřnásobek klecného, tj. 48 

EUR. 

Předseda Sboru Jiří Jahoda závěrem tohoto bodu poděkoval dalším dvěma posuzovatelům králíků na 

EV Herning a dalším přítomným chovatelům za a dobře odvedenou práci, která přispěla k celkovému 

dojmu ČSCH na této prestižní akci. Dále konstatoval, že čestný předseda německého sboru 

posuzovatelů králíků Peter Mickmann, který v Herningu působil jako jeden z obmannů, vyslovil 

pochvalu dr. V. Šimkovi za precizní posuzování. 

Předseda ÚOK chovatelů králíků dr. Martinec poděkoval všem za cenné referáty a ztotožnil se s tím, 

že řada poznatků z techniky posuzování bude prezentována na školení posuzovatelů s cílem profilace 

evropského stylu posuzování. Z akce napíše dr. Šimek článek do časopisu Chovatel.  

Hlasování ÚOK CHK: všichni pro 
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USNESENÍ 4/ÚOKCHK 18/4/3/1: ÚOK CHK bere na vědomí zprávy našich zúčastněných 

posuzovatelů z Evropské výstavy zvířat v dánském Herningu 2018, podle informací uvedených v 

zápisu. S cennými podněty v rámci posuzování králíků budou detailně seznámeni čeští posuzovatelé 

králíků na školení posuzovatelů v roce 2019 (zodpovídá předseda Sboru J. Jahoda). Dále, dr. V. 

Šimek napíše o EV článek do časopisu Chovatel (č. 2 nebo 3/2019).  

T. Červinka navrhl usnesení o zaslání informativního poděkování českým vystavovatelům králíků na 

příslušné obecní/městské/krajské úřady za jejich reprezentaci na EV Herning. 

Hlasování ÚOK CHK: všichni pro 

USNESENÍ 4/ÚOKCHK 18/4/3/2: ÚOK CHK ukládá tajemníkovi e-mailem oficiálně obeslal příslušné 

obecní/městské/krajské úřady vystavovatelů králíků, podobně jako tomu bylo v roce 2015 při EV ve 

francouzských Metz, s informativním poděkováním našim vystavovatelům králíků, kteří 

reprezentovali na EV Herning 2018. Termín: do 8. 1. 2019. 

Dr. V. Šimek referoval o připravených pamětních děkovných diplomech pro reprezentující 

vystavovatele králíkářské sekce ČSCH na EV Herning (barevné, rozměr A3 – Příloha zápisu č. 1). 

Zajistil grafické zpracování a tisk diplomů. Diplomy budou, z úsporných důvodů, předány prioritně na 

CV Lysá nad Labem 2018 , na školení registrátorů nebo na Valné hromadě ČSCH.  

Hlasování ÚOK CHK: všichni pro 

USNESENÍ 4/ÚOKCHK 18/4/3/3: ÚOK CHK schvaluje výrobu pamětních děkovných diplomů  pro 

reprezentující vystavovatele králíkářské sekce ČSCH na EV Herning (barevné, rozměr A3). Diplomy 

budou, z úsporných důvodů, předány prioritně na CV Lysá nad Labem 2018, na školení registrátorů 

či na Valné hromadě ČSCH. Zodpovídá: tajemník J. Vilhelm. 

Dr. Šimek referoval o tabulce výsledků vystavovatelů králíků ČSCH na EV Herning (Příloha zápisu č. 2). 

Velkoformátová tabulka bude vyvěšena na výstavišti při CV Lysá nad Labem 2018. Tabulka v e-

podobě bude poté publikována na webu ČSCH. 

Hlasování ÚOK CHK: všichni pro 

USNESENÍ 4/ÚOKCHK 18/4/3/4: ÚOK CHK schvaluje tisk velkoformátové tabulky výsledků našich 

chovatelů králíků vystavujících na EV Herning 2018. Velkoformátová tabulka bude vyvěšena na 

výstavišti při CV Lysá nad Labem 2018. Tabulka v e-podobě bude poté publikována na webu ČSCH. 

Zodpovídá: tajemník J. Vilhelm, termín: web do 15. 12. 2018. 

 

4.) Příprava CV Chovatel – listopad 2018 

Předseda ÚOK chovatelů králíků dr. M. Martinec se věnoval problematice organizace nadcházející CV 

v Lysé nad Labem 2018. Konstatoval, že ze strany ÚOK i Předsednictva Sboru byly systematicky 

řešeny potřebné kroky v předstihu. Zdůraznil, že počet přihlášených králíků je úctyhodný, obzvláště 

v tom kontextu, že se nedávno konala EV v Herningu, a ve stejný termín jako CV v Lysé n. L. se koná i 

slovenská CV v Nitře, kde je přihlášena významná část zvířat od členů ČSCH. J. Jahoda informoval, že 

na CV bylo delegováno celkem 45 posuzovatelů. Po společném pracovním jednání předsedů ÚOK a 



6 
 

Sborů posuzovatelů v Praze ze dne 22. 10. 2018 (účast dr. M. Martinec, J. Jahoda) vyplynulo, že 

průměrně by měl delegovaný posuzovatel králíků posoudit cca 70 ks králíků. Dále byla delegace na CV 

2018 realizována podle přání Ing. Miroslava Krofta, předsedy Ústředního výkonného výboru ČSCH, 

tak, aby se minimalizovala účast posuzovatelů z okrajových oblastí republiky, s ohledem na finance 

spjaté s cestovným. J. Jahoda dále uvedl, že delegovaní posuzovatelé králíků dopředu obdržely 

organizační informace s cílem zkrácení zahajovací porady a profilace organizace posuzování. 

Vedoucím (hlavním) posuzovatelem bude předseda Sboru J. Jahoda s tím, že úsekovými posuzovateli 

budou stanoveni ostatní členové Předsednictva Sboru s cílem hladší organizace posuzování, což se 

osvědčilo na CVMK v Olomouci 2018. Tajemník J. Vilhelm informoval, že výstava bude realizována 

pomocí výstavního programu od p. P. Prombergera. Dr. V. Šimek referoval, že jsou zhotoveny nové 

vzory diplomů, které jsou kompatibilní s dotyčným počítačovým systémem. Dále uvedl, že snahou je 

zvyšovat komfort pro posuzovatele pracující na CVMK/CV, neboť je to jedna z cest, jak zpružnit celý 

proces předávání výsledků posouzení pro katalog. 

Hlasování ÚOK CHK a Předsednictvo Sboru: všichni pro 

USNESENÍ 4/ÚOKCHK 18/4/3/2: ÚOK CHK a Předsednictvo Sboru posuzovatelů králíků berou na 

vědomí organizační věci v souvislosti s pořádáním CV v Lysé nad Labem 2018. Tyto odborné věci 

strany ÚOK i Předsednictva Sboru byly systematicky řešeny v předstihu. 

 

5.) Informace z národního programu GZ králíků 

Předseda ÚOK chovatelů králíků dr. M. Martinec konstatoval, že 22. 11. 2018 se předává zpráva o 

genetických zdrojích. Na zprávě spolupracoval s tajemníkem J. Vilhelmem. Uvedl, že genetické zdroje 

náleží k důležitým aspektům reprezentace ČSCH s tím. Termíny a dosavadní požadavky byly splněny. 

Hlasování ÚOK CHK: všichni pro 

USNESENÍ 4/ÚOKCHK 18/4/5/1: ÚOK CHK bere na vědomí informace o zprávě o genetických zdrojích 

králíků. Zpráva je kompletní a bude předána na Ministerstvo zemědělství ČR. 

Dr. V. Šimek referoval o možnosti začlenění dalších dvou našich plemen siamský velký (Siv) a kuní 
velký (Kuv) do programu ochrany genetických zdrojů, což nedávno konzultoval s paní Prof. Ing. Evou 
Tůmovou, CSc. z České zemědělské univerzity v Praze, které se genetickým zdrojům králíků intenzivně 
dlouhodobě věnuje. Tato dvě naše původní plemena tam v počátku programu, bohužel, nebyla 
začleněna. S ohledem na početní stavy z centrální registrace králíků lze předpokládat, že při 
úspěšném začlenění by se početní stavy těchto dvou plemen podařilo zlepšit, neboť zejména 
plemeno Siv má poměrně velké existenční problémy. Další členové ÚOK tuto možnost jednoznačně 
podpořili a jsou pro zahájení příslušných kroků. Dr. Šimek uvedl, že nedávné době již zahájil sběr dat 
v chovech Siv a Kuv králíků za účelem získání věrohodných údajů, a kontaktoval přední chovatele 
těchto plemen. Dr. M. Martinec připomněl možnost začlenění i barevných rázů českého strakáče (tzn. 
nejen ráz černý) s tím, že začlenění výše uvedeného genofondu bylo konzultováno i s představiteli 
státní správy v září 2018. Následně byli dr. Martinec a dr. Šimek osloveni generálním sekretářem Ing. 
Davidem Ramešem o sepsání předběžných zpráv o těchto plemenech a rázech pro jednání na půdě 
Parlamentu ČR což bylo v termínu zasláno na Sekretariát ÚVV ČSCH. Dr. V. Šimek zpracoval zprávu o 
Siv a Kuv, zatímco dr. Martinec o barevných rázech ČS. Dr. M. Martinec uvedl, že ve věci možného 
začlenění zbývající původních plemena a rázů králíků kontaktuje pí. Ing. Věru Mátlovou 
z Výzkumného ústavu živočišné výroby v Praze-Uhříněvsi. 
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Hlasování ÚOK CHK: všichni pro 

USNESENÍ 4/ÚOKCHK 18/4/5/2: ÚOK CHK bere na vědomí informace o možnosti začlenění 
zbývajících původních plemen králíků ČR (siamský velký, kuní velký) a barevných rázů českého 
strakáče do programu ochrany genetických zdrojů ČR. ÚOK CHK ukládá dr. M. Martincovi 
kontaktovat pí. Ing. Ing. Věru Mátlovou z Výzkumného ústavu živočišné výroby v Praze-Uhříněvsi, 
ve věci zjištění detailních informací a stanovení příslušných podmínek. Termín: do 15. 1. 2019. 
 

6.) Školení registrátorů králíků 

Ústřední registrátor králíků ČSCH J. Jahoda uvedl základní informace k připravovanému školení 

registrátorů králíků OO a chovatelských klubů. První termín školení je neděle 25. 11. 2018 v Lysé nad 

Labem, druhý termín je 9. 12. 2018 v Brně. Společně s dr. V. Šimkem připravili školící prezentaci, 

která se jim rovněž předá při školení ve vytištění podobě, společně s platným registračním řádem. 

Tajemník J. Vilhelm zabezpečil prostory v na výstavištích v Lysé nad Labem a po konzultaci 

s představiteli Krajského sdružení ČSCH Jihomoravského kraje, rovněž v Brně. Pozvánka byla 

zveřejněna v předstihu v časopise Chovatel a na také webu ČSCH. Po školení bude prezentace 

vypublikována na webu ČSCH ke stažení. Předpokladem realizace školení je profilace náročné činnosti 

registrátorů, a především přenos základních informací na registrátory ZO a řadové členy s cílem 

minimalizace problémů v registračním procesu. Dr. M. Martinec uvedl, že v obdobném duchu je 

v rámci cca 2 – 3 let předpoklad realizace školení tetovatelů králíků. 

Hlasování ÚOK CHK: všichni pro 

USNESENÍ 4/ÚOKCHK 18/4/6/1: ÚOK CHK bere na vědomí informace o přípravách na školení 

registrátorů OO a chovatelských klubů králíků. Je připravena školící prezentace, která se 

účastníkům rovněž předá při školení ve vytištění podobě, společně s platným registračním řádem. 

Předpokladem realizace školení je profilace náročné činnosti registrátorů, a především přenos 

základních informací na registrátory ZO a řadové členy s cílem minimalizace problémů 

v registračním procesu. Po školení bude prezentace vypublikována na webu ČSCH ke stažení. 

 

7.) Nedodržování řádu pro registraci králíků – př. Josef Zuska 

Dr. M. Martinec se věnoval problematice stížnosti předsedy MěO Praha Vítězslava Svobody ve věci 

podezření na nedodržování registračního řádu chovatelem Josefem Zuskou. V souladu s usnesením 

předchozí schůze byl J. Zuska pozván na jednání, přičemž se z časových důvodů omluvil, nicméně má 

zájem poskytnout součinnost ÚOK chovatelů králíků. Dr. Martinec proto navrhl, aby ve čtvrtek 22. 11. 

2018 na výstavišti v Lysé nad Labem při CV v 14.00 hodin proběhlo krátké setkání s J. Zuskou s tím, že 

za ÚOK CHK se tohoto jednání z časových a pracovních důvodů zúčastní dr. M. Martinec, dr. V. Šimek, 

J. Jahoda a T. Červinka. J. Jahoda konstatoval, že J. Zuska již na své, v Německu registrované, králíky 

přiložené na CV Lysá n. L.  k prodeji má vystaveny rodokmeny. Dr. Martinec a Ing. Patras hovořili o 

potřebě novelizace řádů ve smyslu stanovování termínů a nástrojů, jak podobné situace řešit. 

Hlasování ÚOK CHK: všichni pro 
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USNESENÍ 4/ÚOKCHK 18/4/7/1: ÚOK CHK ukládá dne 22. 11. 2018 na výstavišti v Lysé nad Labem 

v 14.00 hodin svolat schůzi zástupců ÚOK CHK s chovatelem Josefem Zuskou ve věci podezření na 

nedodržování registračního řádu. Za ÚOK CHK se jednání zúčastní předseda ÚOK CHK, 

místopředseda ÚOK CHK, ústřední registrátor ÚOK CHK a referent ÚOK CHK.  

8.) Valná hromada ČSCH 

Dr. M. Martinec se krátce věnoval konání Valné hromady ČSCH, která se bude konat dne 1. 12. 2018 

v Praze. Tajemník J. Vilhelm referoval, že návrh rozpočtu pro králíkářskou sekci ČSCH schválený 

Ústřední konferencí delegátů sekce chovatelů králíků ČSCH ve výši 417 tisíc Kč byl předán jakou 

součást materiálů pro jednání Valné hromady. Za ÚOK CHK se VH zúčastní předseda komise dr. 

Martinec. Dr. Martinec prezentoval návrh na úpravu znění Stanov ČSCH, o kterých se bude na VH 

jednat. Jedná se o zachování tradičního a osvědčeného názvu ústřední odborných komisí v obecném 

znění „Ústřední odborná komise chovatelů ……“ (např. králíků, drůbeže, atd.). Tímto krokem se 

rovněž ušetří finance spjaté s jinak nutnou výměnou razítek a dalších dokumentů 

Hlasování ÚOK CHK: všichni pro 

USNESENÍ 4/ÚOKCHK 18/4/8/1: ÚOK CHK schvaluje návrh na úpravu znění Stanov ČSCH, a to ve 

smyslu zachování tradičního a osvědčeného názvu ústřední odborných komisí v obecném znění 

„Ústřední odborná komise chovatelů ……“ (např. králíků, drůbeže, atd.). Tímto krokem se rovněž 

ušetří finance spjaté s jinak nutnou výměnou razítek a dalších dokumentů. Zodpovídá: dr. Martinec, 

termín: 1. 12. 2018 – Valná hromada ČSCH v Praze. 

 

9.) Standardová komise – příprava nového vzorníku králíků 

Dr. Vlastimil Šimek, předseda Standardové komise (StK) referoval o zahájení prací na rukopisu 

vzorníku plemen králíků. Seznámil přítomné s mírně upraveným časovým a obsahovým 

harmonogramem prací s čímž všichni účastníci souhlasili. Dne 25. 9. 2018 byl založen speciální e-mail 

(vzornik.kraliku.2020@seznam.cz) s tím, že následně byl představitelům chovatelských klubů a také 

garantům plemen zaslán průvodní dopis a rovněž požadované organizační pokyny, které jsou závazné 

a podle nich bude probíhat příprava podkladů pro rukopis. Dále uvedl, že je nezbytné u některých 

klubů mít pořádku e-mailové kontakty na předsedu či jednatele, poněvadž u vybraných klubů byly 

kontakty zastaralé a nefunkční. Garantům plemen bude ještě zaslána šablona standardu jimi 

garantovaných plemen, kde budou vepisovat případné změny. Dále věnoval termínům schůzí StK. 

Navrženy a odsouhlaseny byly termíny: 29. 12. 2018, 20. 1. 2019, 16. 2., 2019, 1. 3. 2019. Požádal 

přítomné o včasné zaslání rozdělení statí Všeobecné části k revizi, technické úpravě a předložení 

všem členům StK před jednáními. 

Hlasování ÚOK CHK a Standardová komise: všichni pro 

USNESENÍ 4/ÚOKCHK 18/4/9/1: ÚOK CHK a Standardová komise berou na vědomí zahájení prací na 

rukopisu nového Vzorníku plemen králíků. 

 

10.) Příprava prosincové schůze ÚOK 

mailto:vzornik.kraliku.2020@seznam.cz


9 
 

Dr. Martinec se věnoval přípravě schůze ÚOK CHK, Předsednictva Sboru a Standardové komise dne 

29. 12. 2018. S ohledem, že významná část jednání bude věnována důkladnému znění příslušných 

statí vzorníku, navrhl, aby schůze Standardové komise začala v 14.00 hodin, přičemž od cca 17.00 až 

18.00 hodin se k jednání připojí členové ÚOK CHK a předseda kontrolní komise sekce chovatelů 

králíků. 

Hlasování ÚOK CHK, Přesednictvo Sboru a Standardová komsie: všichni pro 

USNESENÍ 4/ÚOKCHK 18/4/10/1: ÚOK CHK schvaluje organizační zabezpečení a harmonogram 

schůze ÚOK CHK, Předsednictva Sboru posuzovatelů králíků a Standardové komise dne 29. 12. 

2018. 

 

11.) Různé a diskuze 

Dr. M. Martinec otevřel panel diskuze a vyzval přítomné k diskutování. 

11.1 Mladí chovatelé králíků v roce 2018 

Dr. V. Šimek, referoval o základních akcích a výsledcích práce s mladými chovatelů králíků. Centrální 

postavení mělo Mezinárodní kolo Olympiády mladých chovatelů, které se konalo v Praze ve dnech 

22. – 26. 8. 2018. Vyzdvihl velmi dobrou organizaci celé akce a snahu organizátorů přenést konání do 

komfortních podmínek. Konstatoval, že sekce mladých chovatelů králíků byla na soutěži opět nejvíce 

zastoupenou sekcí – celkem 29 soutěžících, což je novodobý rekord. Ve zkušební komisi pracoval 

společně s D. Caithamlovou a Ing. D. Fialovou. Poznávačka proběhla živou formou při výstavě v Praze 

– Vokovicích. Testy byly zaměřeny tradičně na praktickou problematiku chovu, krmení a vystavování 

králíků. Dr. Šimek, že drtivá většina zúčastněných MCH králíků provozuje s podporu rodiny vlastní 

chovy a byl příjemně překvapen znalostmi mnohých z nich. Referoval o výsledcích soutěže (Příloha 

zápisu č. 3). Závěrem poděkování D. Caithamlové, která vedla MCH králíků v rámci ÚOK CHK po tři 

funkční období s tím, že byly postaveny kvalitní novodobé základy v této oblasti, které se nyní úročí. 

Mimoto, připomněl chovatelské setkání v Břidličné (okr. Bruntál) v neděli 16. 9. 2018, kterého se 

společně s J. Jahodou zúčastnili a spolupodíleli se na zkoušení mladých chovatelů králíků. J. Jahoda 

tam uspořádal pro MCH králíků podnětnou praktickou přednášku o předvýstavní přípravě králíků. 

Hlasování ÚOK CHK: všichni pro 

USNESENÍ 4/ÚOKCHK 18/4/11/1a: ÚOK CHK bere na vědomí informace o práci s mladými chovateli 

králíků v roce 2018. 

Dr. Šimek dále uvedl, že na VH ČSCH se bude volit nová Ústřední komise pro práci s mladými 

chovateli s tím, že byly sestaveny dva týmy. Připomněl průběh pětiletého jednání dobíhající komise, 

kdy většina odborníků postupně rezignovala na členství v této komisi (Drahomíra Hrubá, D. 

Caithamlová), anebo se od vybraných jednání komise distancovali (Roman Kučera, dr. Šimek), 

především kvůli opakovaným neshodám s užším vedením této komise kvůli odklonu od odborné 

výchovy mladých chovatelů v ČSCH. Vzhledem k tomu, že v druhém volebním týmu jsou převážně 

zastoupeni odborníci z řadu zkušených chovatelů a posuzovatelů, kteří nezřídka soutěží prošli jako 

MCH, dr. Šimek navrhl, aby jednání ÚOK CHK vyjádřilo podporu druhému volebnímu týmu s Mgr. 
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Ditou Kovářovou jakožto kandidátkou na předsedkyni výše uvedené komise. Do kratší diskuzi bylo 

přistoupeno k hlasování. 

Hlasování ÚOK CHK: všichni pro 

USNESENÍ 4/ÚOKCHK 18/4/11/1b: ÚOK CHK vyjadřuje pro volby na Valné hromadě ČSCH 2018 

podporu druhému volebnímu týmu pro Ústřední komisi pro práci s mladými chovateli, s Mgr. Ditou 

Kovářovou jakožto kandidátkou na předsedkyni výše uvedené komise. 

11.2 Revize organizačních řádů chovatelských klubů králíků 

T. Červinka, který má v gesci spolupráci s chovatelskými kluby referoval o nutnosti revize 

organizačních řádů vybraných klubů chovatelů králíků. Po studii klubových materiálů z ročenek a 

klubových webů bylo zjištěno, že v některých klubech mají v organizačních řádech uveden termín 

„čekatel na členství“. Podle organizačních řádů vybraných klubů mají tito čekatelé povinnost zaplatit 

účelový členský poplatek, avšak nemají práva jako řádní členové klubu. T. Červinka to považuje za 

diskriminační situaci. Dr. Šimek konstatoval, že termín „čekatel na členství“ nemá oporu ani 

v Organizačním řádu sekce chovatelů králíků, ani ve Stanovách ČSCH. Dr. Martinec uvedl, že tento 

termín existoval v minulosti, kdy bylo relativně více členů, přičemž měl být určitým selekčním 

kritériem, nicméně v dnešní době jej lze považovat za přežitek, neboť kluby jsou rády za každého 

člena. Upozornil na fakt, že ustanovení klubů musejí být v souladu se Stanovami ČSCH, a ÚOK CHK 

musí vyžadovat po konkrétních klubech nápravu a revizi příslušných znění jejich organizačních řádů. 

Bylo dohodnuto, že tajemník informativně obešle s usnesením veškeré kluby chovatelů králíků. 

Hlasování ÚOK CHK: všichni pro 

USNESENÍ 4/ÚOKCHK 18/4/11/2: ÚOK CHK ukládá klubům chovatelů králíků provést revizi jejich 

organizačních klubových řádů s souladu se zněním platných Stanov ČSCH. ÚOK CHK upozorňuje, že 

dřívější termín „čekatel na členství“ (vyskytuje v organizačních řádech některých klubů) není 

v souladu Stanovami ČSCH, a proto je nezbytné jej vymazat z organizačních řádů konkrétních klubů. 

Tajemník informativně obešle s usnesením veškeré kluby chovatelů králíků, termín: do 4. 1. 2019. 

Kluby, kterých se to týká, zašlou nové organizační řády T. Červinkovi, termín: do 1. 3. 2019.  

 

11.3 Podnět pro uznání saténového v rhônském do evropského vzorníku 

R. Boháč požádal jednání ÚOK CHK, aby vydala podnět pro zahájení uznávacího řízení plemene 

saténový v barvě rhônská do evropského vzorníku plemen králíků. Tam dosud tento ráz figuruje jako 

neuznaný, a tudíž Sarh nebyli na evropské výstavy klasicky posuzováni. Členové ÚOK a Standardové 

komise se jednomyslně shodli, že to podpoří. Nutností pro uznání plemene/rázu do evropského 

vzorníku je, aby se daný genofond choval v minimálně 3 státech. 

Hlasování ÚOK CHK a Standardová komise: všichni pro 

USNESENÍ 4/ÚOKCHK 18/4/11/3: ÚOK CHK vydává podnět pro uznání rhonského rázu plemene 

saténový do evropského vzorníku plemen králíků. Za komunikaci s příslušnými strukturami EE 

zodpovídají Ing. J. Blokeš a Herbert Zens, termín: do 15. 1. 2019. Oficiální dopis bude v kopii poslán 

tajemníkovi J. Vilhelmovi a předsedovi komise dr. M. Martincovi. 
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11.4 Výšivky pro posuzovatele králíků ČSCH 

Dr. Šimek referoval o vyhotovení 3 ks prototypů výšivek s logem pro posuzovatele králíků, které 

zajistil. Tyto tři exempláře byly zabezpečeny pro 3 nominované české posuzovatele králíků na EV 

Herning (Jahoda, dr. Šimek, Ing. Blokeš), přičemž záměrem bylo, aby tito posuzovatelé byli viditelně 

národně označeni, což je na EV zvyklostí. Na EV v Herningu byli tyto výšivky nabídnuty J. Jahodovi, dr. 

Šimkovi a Ing. Blokešovi.  

• Jiří Jahoda – přijal výšivku posuzovatele králíků ČSCH, 

• Dr. V. Šimek – přijal výšivku posuzovatele králíků ČSCH, 

• Ing. J. Blokeš – nepřijal výšivku posuzovatele králíků ČSCH. 

Vzhledem k tomu, že se výšivky osvědčily i po technické stránce (J. Jahoda vypral v pračce), členové 

ÚOK CHK rozhodli o konkrétní objednávce pro posuzovatele. Tajemník J. Vilhelm a dr. V. Šimek byli 

pověřeni jednáním s výrobcem ve věci nacenění objednávky na 300 a 400 ks (předpoklad množstevní 

slevy). Dr. Šimek ve spolupráci s J. Vilhelmem vytvoří finální grafický návrh pro výrobu. Na schůzi 29. 

12. 2018 bude rozhodnuto o konkrétním počtu pro objednávku. Nášivky budou připraveny pro 

posuzovatele na školení v roce 2019 s tím, že každý posuzovatel obdrží zdarma 2 ks nášivek. Případné 

další výšivky budou zpoplatněny. 

Hlasování ÚOK CHK a Předsednictvo Sboru: všichni pro 

USNESENÍ 4/ÚOKCHK 18/4/11/4: ÚOK CHK schvaluje výrobu výšivek s logem pro posuzovatele 

králíků ČSCH s tím, že pověřuje tajemníka J. Vilhelma s dr. V. Šimka jednáním s výrobcem ve věci 

nacenění objednávky na 300 a 400 ks (předpoklad množstevní slevy). Dr. Šimek ve spolupráci s J. 

Vilhelmem vytvoří finální grafický návrh pro výrobu. Na schůzi 29. 12. 2018 bude rozhodnuto o 

konkrétním počtu pro objednávku. Nášivky budou připraveny pro posuzovatele na školení v roce 

2019 s tím, že každý posuzovatel obdrží zdarma 2 ks nášivek. Případné další výšivky budou 

zpoplatněny. Termín: do 28. 12. 2018. 

 

11.5 Souběžné pořádání speciálních výstav a celostátní výstavy 

Tajemník J. Vilhelm referoval o dotazu představitelů Klubu chovatelů králíků (KCHK) stříbřitých 

malých s tím, zda může být speciální výstava konána souběžně s celostátní výstavou (kolize termínů). 

Dr. Martinec, stejně jako všichni další členové ÚOK CHK konstatovali, že to není možné, což má oporu 

ve svazové legislativě, a historicky i svůj praktický význam. Termíny celostátních výstav jsou známy na 

dva roky dopředu, a tudíž mají kluby možnost sestavení termínového kalendáře svých speciálních 

výstav. Představitelům klubu již bylo zasláno vyrozumění po předchozí konzultaci s dr. Martincem. 

Hlasování: všichni pro 

USNESENÍ 4/ÚOKCHK 18/4/11/5: ÚOK CHK upozorňuje, že souběžné konání speciálních výstav 

chovatelských klubů s termínem konání celostátní výstavy nelze realizovat, což má oporu ve 

svazové legislativě. 
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11.6 Problematika posuzování králíků na speciální výstavě stříbřitých malých králíků 

Předseda Sboru J. Jahoda upozornil na určité technické nesrovnalosti v posuzování na speciální 

výstavě stříbřitých malých králíků v Týništi nad Orlicí v roce 2018, při realizaci střídavého posuzování. 

ÚOK CHK a Předsednictvo Sboru posuzovatelů králíků pověřuje J. Jahodu jednáním s Ing. Zbyňkem 

Kopřivou, vedoucím posuzovatelem na speciální výstavě, v této věci. Na příštím jednání podá J. 

Jahoda zprávu o řešení. 

Hlasování ÚOK CHK a Předsednictvo Sboru: všichni pro 

USNESENÍ 4/ÚOKCHK 18/4/11/6: ÚOK CHK a Předsednictvo Sboru pověřují předsedu Sboru Jiřího 

Jahodu jednání s Ing. Zbyňkem Kopřivou, vedoucím posuzovatelem na speciální výstavě, ve věci 

zjištění technických nesrovnalostí při střídavém posuzování králíků na speciální výstavě stříbřitých 

malých králíků v Týništi nad Orlicí v roce 2018. Termín: do 29. 12. 2018. 

 

11.7 Organizace školení posuzovatelů králíků v roce 2019 

Předseda Sboru Jiří Jahoda uvedl základní informace ke školení posuzovatelů králíků, které se 

uskuteční 2. 3. 2019 v Čáslavi. Na školení budou v teoretické části prezentovány především poznatky 

z evropské výstavy s tím, že si každý ze 3 našich nominovaných posuzovatelů připraví krátkou zprávu. 

V rámci praktické části budou školeny následující skupiny: 

1 – Posuzování zbarvení bílé hnědooké a černopesíkaté (zejména Mbh a Ččp) 

2 – Posuzování kondice u králíků 

3 – Posuzování kresby českého strakáče 

4 – Posuzování zakrslých teddy králíků 

Na příštím jednání dne 29. 12. 2018 budou řešeny organizační podrobnosti. 

Hlasování Předsednictvo Sboru: všichni pro 

USNESENÍ 4/ÚOKCHK 18/4/11/7: Předsednictvo Sboru posuzovatelů králíků schvaluje témata pro 

praktickou část školení posuzovatelů králíků dne 2. 3. 2019 v Čáslavi, dle informací v zápisu. Na 

příštím jednání dne 29. 12. 2018 budou řešeny organizační podrobnosti. 

 

11.8 Prezentace ČSCH na mezinárodní králíkářské konferenci v Nitře 

Dr. V. Šimek referoval o dvou příspěvcích, které byly prezentovány na mezinárodní konferenci 

Aktuálne smery v chove králikov, která se konala ve středu 20. 11. 2018 v Nitře. Jedná se o podobnou 

konferenci, jako v Praze v roce 2017. Na realizaci zmíněných dvou příspěvků se účastnicky podíleli 

pracovníci Veterinární a farmaceutické univerzity Brno a vybraní členové ÚOK CHK (dr. Šimek, J. 

Jahoda, dr. Martinec). Příspěvky byly publikovány ve sborníku konference. Dr. Šimek uvedl, že 
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záměrem bylo formou posterů prezentovat stav současného nejvíce chovaného genofondu králíků 

v ČSCH, a dále byl zpracován příspěvek o kuním velkém, našem původním plemeni. Tyto postery 

budou následně k dispozici na velkých králíkářských akcích ČSCH. Dr. Martinec uvedl, že účast na 

těchto odborných a vědeckých konferencích má pro ČSCH jako celek propagační význam a přesah 

v souvislosti navázání nových kontaktů a spolupráci s praxí vůbec. 

Hlasování ÚOK CHK: všichni pro 

USNESENÍ 4/ÚOKCHK 18/4/11/8: ÚOK CHK schvaluje aktivní účast dr. V. Šimka na mezinárodní 

odborně-vědecké konferenci Aktuálne smery v chovu králikov v Nitře s tím, že byly prezentovány 

dva příspěvky na téma současného nejvíce chovaného genofondu králíků v ČR, a dále byl zpracován 

příspěvek o kuním velkém, našem původním plemeni. 

 

Vzhledem k tomu, že z pléna jednání nebyly vzneseny žádné další body od členů ÚOK CHK, 

Předsednictva Sboru posuzovatelů králíků ani Standardové komise, dr. M. Martinec vyzval členy 

kontrolní komise (KK) sekce chovatelů králíků, zda mají i oni nějaký podnět k řešení. Radim Boháč, 

předseda KK sekce, i Jiří Andrš, člen KK sekce shodně uvedli, že nemají žádný podnět či připomínku 

k jednání a činnosti ÚOK CHK. 

12.) Závěr 

Vzhledem k tomu, že program jednání byl zcela vyčerpán, předseda ÚOK CHK dr. M. Martinec uzavřel 

v 0.20 hodin jednání. 

 

MVDr. Miloslav Martinec, Ph.D., v.r.                                                                              Tomáš Červinka, v.r. 

předseda ÚOK chovatelů králíků                                                     místopředseda ÚOK chovatelů králíků 

 

 

Zapsal: MVDr. Vlastimil Šimek, Ph.D. 

Ověřovatelé: Tomáš Červinka, Jindřich Šíp 

Zápis ověřen a zaslán k publikaci na svazových webových stránkách. Usnesení zaslána k publikaci ve 

svazovém časopise Chovatel. 

 

 


